

كلمة العدد

تواصل الأفكار القانونية فتثير التساؤلات وتعمق المعرفة بل وتجدها في اغلب الأوقات ولذا سيجد القارئ للعدد (٨٠/أيلول -سبتمبر ٢٠٢٢) اضاءات واطافات مهمة على المستوى النظري والدراسات التطبيقية في فروع القانون المتخصصة فضلا عن عرض للتعليقات التي تخضع الاحكام القضائية والنصوص القانونية للفحص والتحليل.

فهناك الدراسات المتخصصة في جوانب التقنيات الحديثة وخاصة على المستوى الالكتروني في قضايا القانون الدولي الخاص وعقود التجارة الدولية باعتبارها من الموضوعات التي تلاقي الاهتمام الكبير من الباحثين والمهتمين بالقضايا القانونية ويستمر تأثير كوفيد١٩ على الدراسات القانونية ونجد هذه المرة دراسة متخصصة في القانون الدولي الخاص ومدى تأثر تنازع الإجراءات بسبب هذه الجائحة واثارها الكبيرة على الجوانب القانونية.

وفي هذه الدراسة نخص القانون الدستوري ببحثين يتسمان بالتفرد سواء من خلال تناول مدى دستورية الاختصاصات التشريعية مجالس المحافظات في القانون العراقي الى جانب البحث في واحدة من أوجه التحدي التي تواجه كل من يمارس العمل النيابي في تأثير انتمائه الحزبي وتبديله لهذا الانتماء اثناء العضوية في البرلمان.

وكعهد مجلة الرافدين للحقوق في عرض الأبحاث القانونية التي تتناول انماطا قانونية أساسية ولكن بوجهة نظر حديثة سواء من خلال تناول أحد العقود المالية وهو عقد الصرف او تناول لموضوع الرخصة العقارية في القانون الإنكليزي وموضوع يمس أصول المعاملات في الشريعة الإسلامية وقد يشكل في بعض الأحيان وهو ميراث الخنثى في الفقه الإسلامي مع تقديم الرؤية القانونية العراقية لهذه الحالة الخاصة.

نقدم هذا العدد وكلنا امل ان يضيف للقارئ المعلومة ووجهة النظر القانونية المتخصصة.

هيئة التحرير

Editorial

Daily challenges continue to raise many questions, deepen knowledge and even rethinking of constant Legal ideas all the time. Therefore, the reader of this issue (80 / September 2022) will find important highlights with theoretical aspects and applied studies in specialized fields of law, as well as a presentation of the comments on judicial rulings and legal texts through examination and analysis methodologies.

There are studies specialized in aspects of modern technologies, especially at the electronic level, in meaning of private international law and international trade contracts, as it is one of the topics that meet the great interest of researchers and those interested in legal issues, The impact of Covid 19 on legal studies continues, In this issue we will read a study specialized in private international law and the extent to which the conflict of procedures is affected by this pandemic and its significant effects on legal aspects.

In another side, we presents constitutional law with two articles that are unique due to its relations with Iraqi constitutional debates, both by addressing the constitutionality of the legislative competencies of the provincial councils in Iraqi law, in addition to researching one of the challenges facing everyone who practices parliamentary work in the impact of his party affiliation and his replacement of this affiliation during membership in Parliament.

As Al-rafidain of law Journal, in presenting legal research that deals with basic legal patterns, but with a modern point of view, whether by dealing with one of the financial contracts, which is the exchange contract, or by addressing the issue of real estate license in English law and a topic that affects the principles of transactions in Islamic law and may sometimes constitute the inheritance of the hermaphrodite In Islamic jurisprudence with presenting the Iraqi legal vision for this special case.

Editorial Board